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با وجود تکذیب مقامات ارشــد دولتی در رابطه با 
افزایش قیمت نان، اما گزارش ها از تغییر قیمت نان 

تحت عنوان »متناسب سازی« حکایت دارد.
افزایش چراغ خاموش قیمت نان آغاز شده است. اگرچه مقامات 
دولتی تاکنون تغییر قیمت نان را تایید نکرده اند، اما شنیده ها حاکی 
از افزایش قیمت نان در برخی اســتان ها است.ســوم مردادماه 
امســال خبری روی خروجی یک رسانه اصولگرا رفت؛ این که 
از صبح روز ســوم مردادماه و به صورت ناگهانی قیمت نان در 
خراسان رضوی افزایش یافت. به این شکل، نرخ نامه جدید نان 
در اســتان خراسان رضوی، حاکی از افزایش حدود ۴۰ درصدی 

قیمت انواع نان بود.
احمدرضا کشتگر، رییس اتحادیه صنف نانوایان مشهد درباره 
جزییات گران شدن انواع نان یارانه ای و نیمه یارانه ای به فارس 
گفت: افزایش قیمت نان در دست اتحادیه و مسئولان مشهدی 
نیســت و از طرف پایتخت چنین تصمیمی گرفته شــده و با 
هماهنگی استانداری خراسان رضوی اجرایی شده است. برنامه 
افزایش قیمت نان مربوط به خراسان رضوی نیست و به مرور در 
تمام کشور اجرایی خواهد شد.کشتگر در واکنش به گلایه مردم 
درباره اعلام بی ســروصدا و ناگهانی قیمت نان تاکید کرد: قبلا 
اعلام شده بود که قیمت آرد تغییر نمی کند، اما کسی نگفته قیمت 

نان تغییر نخواهد کرد.
او حتی متذکر شــد: افزایش قیمت نان در دســت اتحادیه و 
مسوولان مشهدی نیست و از طرف پایتخت چنین تصمیمی 
گرفته شده و با هماهنگی استانداری خراسان رضوی اجرایی شده 
است. برنامه افزایش قیمت نان مربوط به خراسان رضوی نیست 

و به مرور در تمام کشور اجرایی خواهد شد.
در همین ارتباط، سیزدهم مردادماه خبرگزاری دولت در خبری 
درباره دلایل افزایش قیمت نان در خراســان رضوی به نقل از 
غلامرضا قنبری، رییس سازمان جهاد کشاورزی خراسان رضوی 
اعلام کرد: افزایش قیمــت در بخش آرد صورت نگرفته و آرد 
نانوایی ها به همان قیمت سابق برای پخت نان توزیع می شود. 
تنها بخشــی از هزینه نانوایی ها در قالب اجاره بها و خمیرمایه و 
هزینه های کارگری افزایش پیدا کرده که متناسب با آن، افزایش 

قیمت در نان صورت گرفته است.

براســاس گفته گودرزی، در برخی اســتان های کشور مانند 
خراسان رضوی در سال های اخیر افزایش برخی هزینه های تولید 
نان یارانه ای در قیمت نهایی لحاظ نشده بود که با مجوزی که 
از ســوی این استان ها اخذ شد، این قیمت متناسب سازی شد، 

موضوعی که وزیر کشور نیز به آن اشاره کرده اند.
قنبــری تصریح کرد: کارگروه آرد و نان اســتان با هماهنگی 
وزارت کشــور، نرخ نان در خراسان رضوی را با سایر استان های 
بزرگ کشــور مانند تهــران، فارس و غیره متناسب ســازی 
کــرد. به این ترتیب، بعــد از تایید وزارت کشــور قیمت های 
جدید اعلام شــد.وی تاکید کرد: قیمــت جدید نان برای همه 
 شهرستان های استان خراسان رضوی براساس یک رویه تغییر

 می کند.
نان در استان فارس ۳۰ درصد گران شد

البته اصولگرای فارس پیش از این در بیســت و یکم تیرماه 
امسال، از افزایش قیمت نان در استان فارس خبر داد؛ به طوری 
که مهدی جمالی، مدیر غله استان فارس، خبر افزایش نرخ نان را 
تایید کرد و گفت: به دلیل آن که مدت طولانی افزایش قیمت نان 

را نداشتیم و مزد کارگر در این فاصله افزایش قابل توجهی داشت 
در شورای آرد و نان مجوز افزایش قیمت نان داده شد.

مهدی جمالی عنوان کرد: این افزایش حدود ۳۰ درصد بر روی 
انواع نان لحاظ شده است و با این افزایش، نان در استان فارس 

معادل قیمت در استان هایی مثل اصفهان و یزد شد.
قیمت نان در استان مرکزی متناسب سازی شد

در این میان، دهم مردادماه مدیرکل امور اقتصادی استانداری 
مرکزی از متناسب سازی نرخ نان خبر داد. محمدرضا گودرزی 
در گفت وگــو با فارس اعلام کرد: از امروز، دهم مردادماه، نان با 
قیمت متناسب سازی شده در نانوایی های استان عرضه می شود. 
وی توضیح داده بود: قیمت نان بین ۵ تا ۲۵ درصد متناسب سازی 

شده است.
مدیرکل امور اقتصادی اســتانداری مرکزی عنوان کرد: پیرو 
تصمیمات کشوری به منظور جبران بخشی از هزینه های نانوایان 
و با توجه به گلایه نانواداران مبنی بر عدم افزایش قیمت نان از 
سال ۱۴۰۰ تاکنون با وجود افزایش هزینه های دستمزد، تجدید 
نظر پیرامون قیمت نان ها به استان ها واگذار شد. استان مرکزی نیز 

پیرو این تصمیم، بررسی هایی را به منظور تغییر قیمت انجام داد و 
در نهایت عرضه نان با قیمت متناسب سازی شده در نانوایی های 

استان کلید خورد.
نرخ نان در استان یزد متناسب سازی می شود

دیروز، چهاردهم مردادماه نیــز خبرگزاری دولت در خبری به 
نقل از سرپرســت معاونت هماهنگی امور اقتصادی استانداری 
یزد، از متناسب سازی قیمت نان در این استان خبر داد.محمدعلی 
شاه حسینی در جمع خبرنگاران اعلام کرد: میانگین افزایش نرخ 
نان در استان نسبت به دو سال قبل افزایش نداشته و به تناسب 
استان های همجوار مثل کرمان و فارس هنوز ارزان تر است.به 
گفته او، متناسب ســازی نرخ نان در دستور کار قرار گرفته و با 
توجه به بخشنامه معاون اول ریاست جمهوری باید این اقدام انجام 

می شد که پس از تایید در روزهای آینده اجرایی خواهد شد.
قیمت نان در گلستان هم افزایش یافت؟

در این فضا، ایلنا در گزارشــی اعلام کرد که محمد برزعلی، 
رییس سازمان جهادکشاورزی گلستان صبح پنجشنبه ۱۲ مرداد 
در گفتگو با خبرنگاران گفته است: از این پس قیمت نان سنگک 
با وزن ۶۰۰ گرم هر عدد ۹ هزار تومان، بربری با وزن ۵۰۰ گرم 
هر عدد ۷ هزار و ۵۰۰ تومان و تافتون با وزن ۲۰۰ گرم هر عدد 

۴ هزار تومان خواهد بود.
البته بلافاصله برزعلی اعلام کرد: قیمت نان در استان گلستان 
تغییری نکرده است و قیمت اعلام شده در رسانه ها صرفا مصوبه 
پیشنهادی کارگروه آرد و نان استان فقط در مورد نانوایی های سوپر 
آزاد بوده است که آرد مورد استفاده آنها از آرد غیریارانه ای یا آزاد 
بوده به علاوه اینکه این مصوبه برای ابلاغ نهایی و اجرایی شدن 

نیاز به طی فرایند قانونی دارد.
به گفته او، نان در همه نانوایی های اســتان کماکان با همان 
قیمت سابق عرضه خواهد شد و قیمت های پیشنهادی نان برای 
نانوایی های سوپر آزاد به منظور یکسان بودن وزن چونه و قیمت 

در استان گلستان به کارگروه آرد و نان استان ارائه شده بود.
افزایش غیررسمی قیمت نان رد نشد

در این میان، رییس اتحادیه نانوایان سنگک استان تهران نیز در 
یک برنامه تلویزیونی اعلام کرد:  نانوایان از سال ۱۴۰۰ به بعد نرخ 

جدید نگرفته اند و افزایش قیمتی رخ نداده است.

علی اصغر پابرجا البته هرگونه افزایش نرخ نان را رد کرد اما تاکید 
کرد که در اسرع وقت باید نرخ کارشناسی شده نان را هر چه سریع 
تر در همه استان ها اعلام کنند که این کار تاثیر بسزایی در کاهش 

تخلفات گران فروشی وکم فروشی دارد.
البته پابرجا در عین حال افزایش غیررسمی قیمت نان از سوی 
نانوایی ها را رد نکرد، به طوری که گفت:  تورم سالانه بالا رفته 
نانوا مجبور است؛ به نحوی هزینه های خود را جبران کند. فقط 
آرد یارانه ای می گیرد که تنها ۱۰ تا ۱۲ درصد در نرخ نان تاثیر دارد، 
نرخ مایه خمیر، اجاره مغازه، مزد کارگر افزایش پیدا کرده، اما قیمت 
نان هنوز ثابت مانده از این رو نانوایان برای جبران هزینه های خود 
به گران فروشــی و کم فروشی روی آورده اند. با سرکوب قیمت 

نانوایی ها نمی توانند به کار خود ادامه دهند.
 وزیر کشور: در دولت چیزی

 با عنوان افزایش قیمت نان نداشتیم
با وجود انتشار چنین اخباری، اما همچنان مقامات ارشد دولتی بر 
عدم تغییر قیمت نان تاکید دارند. مسعود امرالهی، سرپرست دفتر 
بازرسی و نظارت بر کالاهای اساسی وزارت جهاد کشاورزی دهم 
مردادماه با اعلام این که هیچ گونه افزایشی در قیمت نان و آرد 
اعمال نشده است، گفت:  مردم گران فروشی نان را به سامانه ۱۲۴ 

اطلاع دهند تا با نانوایان متخلف برخورد جدی شود.
احمد وحیدی، وزیر کشور نیز در واکنش به انتشار برخی اخبار 
پیرامون افزایش قیمت نان در برخی استان ها، تاکید کرد: در دولت 

چیزی با عنوان افزایش قیمت نان نداشتیم.
محمد علی مهری، معاون اقتصادی استاندار تهران هم درباره 
برخی شــایعات پیرامون افزایش قیمت نان در برخی استان ها 
در فضای مجازی و برخی رسانه ها اعلام کرد: در استان تهران 
قیمت نان هیچ گونه افزایش قیمتی نداشته است و قیمت همان 
قیمت ثابت و مصوب قبلی است.وی متذکر شد: برای افزایش 
قیمت نان فعلا هیچ گونه برنامه ای در دستور کار استانداری تهران 

وجود ندارد.
این در شرایطی اســت که برخی گزارش ها، از گرانی نان در 
۱۳ استان حکایت دارد. همچنین در خبرها به نقل از سخنگوی 
طرح هوشمندسازی یارانه آرد و نان آمده که اختیار تغییر قیمت 

نان به استان ها واگذار شده است.

آغاز چراغ خاموش و استان به استان افزایش قیمت نان

واژه»متناسب سازی« جایگزین واژه »افزایش قیمت« شد
 معاون وزیر راه: به ایرانیان متقاضی زندگی 
در جزیره ابوموسی، زمین داده می شود

ارســان مالکی معاون وزیر راه و شهرسازی درباره اختصاص زمین به هر 
ایرانی در جزایر ابوموسی گفت: پیشنهاد هایی در این زمینه داده شده و قرار 
بر این است که حذف برخی از شرایط از جمله فرم ج به تصویب برسد و با 
این شرایط به هر ایرانی که متقاضی زندگی در این جزیره باشد زمین داده 

می شود.
 ارسلان مالکی در نشست خبری دیروز در حاشیه نمایشگاه صنعت ساختمان با بیان اینکه 
ساخت ۴ میلیون مسکن در چهار سال نیاز به زیرساخت و ارتباط بین سازندگان و تولیدکنندگان 
دارد و باید این ارتباطات بین بخش خصوصی و دولت برقرار شود.وی با اشاره به اهمیت استفاده 
از فناوری های نوین در صنعت ساختمان تاکید کرد: در حال حاضر از ۷ هزار شرکت دانش بنیان 
فعال در کشور، کمتر از یک درصد از آن ها در حوزه ساختمان ورود کرده اند و باید این سهم بیشتر 
شود.رییس سازمان ملی زمین و مسکن با بیان اینکه سرعت در ساخت و ساز شاخص بسیار 
مهمی است، ادامه داد: با انباشت تقاضا برای مسکن مواجه هستم و این انباشت در حوزه بسیار 
مهم است. تمام مطالعات نشان می دهد که در سال های گذشته عقب ماندگی در ساخت داشتیم. 
همچنین بحث قیمت تمام شده از دیگر شاخص های بسیار مهم در پروژه های ساخت و ساز است 
از این رو با در نظر گرفتن دو شاخص قیمت تمام شده و فناوری های نوین باید بتوانیم محصولی 
را بسازیم که با استفاده از فناوری های نوین سبک بو ارزان تمام شود و در نهایت باید قیمت تمام 
شده را بتوانیم کاهش دهیم.به گزارش ایلنا، مالکی با تاکید بر اینکه در اجرای نهضت ملی مسکن 
زمین کم ارزش اختصاص ندادیم، تاکید کرد:هر چه زمین داشتیم در اختیار این طرح قرار دادیم 
و در مواردی به ناچار به دلیل کمبود زمین به حاشیه های شهر رفتیم.معاون وزیر راه و شهرسازی 
درباره اختصاص زمین به هر ایرانی در جزایر ابوموسی گفت: پیشنهاداتی در این زمینه داده شده 
و قرار بر این است که حذف برخی از شرایط از جمله فرم ج به تصویب برسد و با این شرایط به 

هر ایرانی که متقاضی زندگی در این جزیره باشد زمین داده می شود.

 زنگنه: ایجاد هرگونه سامانه جدید
 توسط دستگاه ها ممنوع می شود

سخنگوی کمیسیون تلفیق لایحه برنامه هفتم توسعه گفت: طبق مصوبه 
کمیسیون، ایجاد هرگونه سامانه جدید از سوی دستگاه ها ممنوع می شود 

مگر اینکه ایجاد آن با اجازه وزارت ارتباطات و فناوری اطاعات همراه شود.
محسن زنگنه در توضیح جلسه دیروز کمیسیون تلفیق لایحه برنامه هفتم توسعه با اشاره 
به بررســی مواد مربوط به هوشمندسازی و دولت الکترونیک گفت: طبق مصوبه کمیسیون، 
دستگاه ها مکلف شدند تا در زیرساخت یکپارچه ابری تمام اطلاعات پایگاه های خود را به این 
زیرساخت های یکپارچه متصل کنند. این زیرســاخت های یکپارچه را دولت از طریق وزارت 
ارتباطات ایجاد می کند؛ دستگاه هایی که با توافق خود مایل به این کار هستند می توانند اطلاعات 
خود را منتقل کنند. نیروهای مســلح و دستگاه های امنیتی مستثنی می شوند.وی ادامه داد: 
دستگاه های دولتی مکلف شدند تا برنامه عملیاتی استقرار پیاده سازی چرخه هوشمندسازی خود را 
بر اساس استقرار نظام حکمرانی مبنا در سال اول برنامه تکمیل کنند. همچنین از ابتدای سال دوم 
برنامه دستگاه هایی که به نحوی متولی پایگاه اطلاعاتی هستند، پایگاه خودشان را در یک سال 
اول تکمیل می کنند. از ابتدای سال دوم عملا هرگونه انتقال داده بین دستگاهی و استعلام سایر 
دستگاه ها و یا حوزه های کسب و کار فقط به صورت آنی و برخط اجرا شود. با اجرایی شدن این 
مصوبه مردم برای گرفتن استعلامات و داده های بین دستگاهی با مشکل مواجه نمی شوند.زنگنه 
در توضیح مصوبه دیگر کمیسیون گفت: دستگاه های اجرایی مکلف شدند تا سالانه ۲۰ درصد 
از خدمات دستگاه خود را به صورت برخط و هوشمند بر روی پایگاه اطلاعات و داده به مردم 
ارائه کنند که تا پایان برنامه ۵۰ درصد اشخاص حقیقی بالای ۱۸ سال و صد درصد اشخاص 
حقوقی بتوانند تمام خدمات خودشان را از طریق پنجره ملی خدمات هوشمند دولت دریافت کنند. 
همچنین دستگاه ها در طول اجرای قانون برنامه هفتم توسعه مجاز به ایجاد سامانه جدید در سطح 
ملی نیستند؛ یکی از مشکلات مربوط به تعدد سامانه هایی است که دستگاه ها ایجاد می کنند و 
به دستگاه هزینه تحمیل می کنند. وی ادامه داد: بر این اساس ایجاد هرگونه سامانه جدید از 
سوی دستگاه ها ممنوع می شود مگر اینکه ایجاد آن با اجازه وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات 
همراه شود.سخنگوی کمیسیون تلفیق لایحه برنامه هفتم توسعه با بیان اینکه احتمالا یک هفته 
فرصت بررسی لایحه در کمیسیون تمدید می شود گفت: احتمالا تا پایان هفته جاری یا اوایل 

هفته آینده گزارش کمیسیون درباره لایحه برنامه هفتم توسعه نهایی می شود.

رییس اتاق تعاونی ایران :
 امکان تثبیت قیمت مصالح ساختمانی 

با قرارداد پیش خرید دو ساله
رییس اتاق تعاون اظهار داشت: موضوعی مطرح بود مبنی بر اینکه امکان پیش 
خرید انبوهی از مصالح ساختمانی با پرداخت از هزینه اولیه محقق شود که از این 

طریق می توان در بازه زمانی ٢ ساله قیمت مصالح را پایدار و ثابت نگه داریم.
 بهمن عبدالهی رییس اتاق تعاونی در نشست خبری دیروز در حاشیه نمایشگاه صنعت ساختمان 
با بیان اینکه اتاق تعاونی ایران ساخت ۲۰۰ هزار واحد مسکونی متعهد شده است و کار را شروع 
کردیم، اظهار داشت : انجام این مأموریت بزرگ در نهایت به حل مشکل مردم کمک می کند و اتاق 
مکلف به ساخت ۲۰۰ هزار واحد مسکونی است. وی درباره نمایشگاه صنعت ساختمان ادامه داد: 
در این دوره از نمایشگاه ۸۵۰ شرکت حضور دارند که از این تعداد ۱۰۰شرکت خارجی از کشورهای 

آسیایی ، اروپایی و آفریقایی  و ۷۵۰ شرکت داخلی هستند. 
رییس اتاق تعاونی ایران با اشاره به امکان انعقاد قرارداد جمعی با تولیدکنندگان مصالح برای پیش 
خرید انواع مصالح گفت: موضوعی مطرح بود مبنی بر اینکه امکان پیش خرید انبوهی از مصالح 
ساختمانی با پرداخت از  هزینه اولیه محقق شود که از این طریق می توان  در بازه زمانی ۲ ساله 
قیمت مصالح را پایدار و ثابت نگه داریم و اتاق تعاونی این آمادگی را دارد که این قرارداد را احیا و به 
اجرا برساند منوط به اینکه وزارت راه و شهرسازی تضمین کند که خریدار مصالح ساختمانی با قیمت 

ثابت یا حداقل افزایش قیمت برای ساخت و ساز دو سال آینده باشد.

کاهش قدرت مردم برای خرید کالای دست دوم 
سمساران هم بدون مشتری ماندند

افزایش قیمت کالاهای مختلف، ازجمله لوازم خانگی در سال های اخیر، رشد 
تقاضا برای کالای دست دوم را به همراه داشت. به رغم رشد ۱۰ درصدی تقاضا 
برای این دست کالاها در سال جاری، رئیس اتحادیه سمساران و امانت فروشان 

از بازار کساد این صنف خبر می دهد.
در سال های اخیر با تداوم تورم بالای ۴۰ درصد، قدرت خرید مردم سقوط آزاد را تجربه کرد. این 
روند به ویژه پس از حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی و افزایش قیمت مواد غذایی تشــدید شد. چراکه در 
این شرایط شهروندان بیش از پیش مجبور هستند سهم بیشتری از درآمد خود را صرف نیازهای 
ابتدایی از جمله غذا و مسکن کنند. چنین اتفاقی باعث شد تا در این سال ها کالای دست دوم به 
یکی از گزینه های اولویت دار مردم تبدیل شود.تداوم این روند، اصنافی نظیر لوازم خانگی، مبلمان 
و حتی پوشاک را با مشکلات جدی مواجه ساخته است. به نظر می رسد کاهش تقاضای صنوف 
به معنی افزایش گرایش مردم به کالاهای دســت دوم باشد، اما طبق گفته های رئیس اتحادیه 
سمساران و امانت فروشان هرچند تقاضا در این صنف نسبت به سال قبل رشد ۱۰ درصدی داشته، 
اما سمساران هم تحت تاثیر افت تقاضای کالای دست دوم در پی کاهش قدرت خرید مردم هستند.

داود عبداللهی فرد در گفتگو با تجارت نیوز گفت: به طور کلی زمانی که کالای نو گران می شود، مردم 
بیشتر به کالای دست دوم رجوع می کنند. امروزه با توجه به اینکه اختلاف قیمت بین کالای نو و 
دست دوم زیاد شده، افراد سعی می کنند تا زمانی که کالایشان فرسوده نشده از وسایلی که دارند 
بهره برداری کنند. اما وقتی کالا فرسوده می شود چاره ای نیست و مجبورند به دنبال جایگزین باشند.

وی با بیان اینکه تقاضای کالای دست دوم به فصل هم بستگی دارد، گفت: در فصل تابستان 
معمولاً تقاضای کولر و یخچال و فریزر دست دوم بیشتر است. به طور کلی تقاضا برای کالای برقی 
دست دوم بیشتر است. اما در آستانه شب های عید و پایان سال بیشتر لوازم چوبی، ویترین، مبلمان و 
لوازم مشابه دست دوم تقاضا دارد.رئیس اتحادیه سمساران و امانت فروشان با اشاره به کاهش قدرت 
خرید مردم، گفت: به همین دلیل نمی توان گفت تقاضا برای کالای دست دوم هم خیلی زیاد شده 
است. برآوردها و مشاهدات میدانی نشان می دهد نسبت به سال گذشته حدود ۱۰ درصد تقاضای این 
صنف بیشتر شده است.وی افزود: صنف امانت فروشان هم تحت تاثیر مشکلات معیشتی قرار گرفته 
و مشکل دوم این صنف هم فروش کالای دست دوم در شبکه های اجتماعی است. طوری که بعد 

از ظهور این سایت ها حدود ۲۰ درصد اعضای صنف امانت فروشان ریزش کردند.

مالیات ناچیز پزشکان؛ سالی ۳۰ میلیون تومان!
رئیس ســازمان مالیاتی گفت: میزان مالیات پرداختی پزشکان در سال عدد 
بالایی نیست و به طور متوســط هر پزشک حدود ۳۰ میلیون تومان در سال 

مالیات پرداخت می کند.
هادی ســبحانیان در واکنش به مالیات ستانی از پزشکان و تاثیر در مهاجرت آن ها گفت: برای 
سازمان امور مالیاتی کشور هیچ رسته و شغلی متفاوت از رسته و شغل دیگری نیست، اما اینکه به 
لحاظ مسائل اجتماعی و رسانه ای مواردی از مراجعه به مطب پزشکان مشاهده شده که بیماران را به 
پرداخت کارت به کارت یا پول نقد هدایت می کنند برای مردم حائز اهمیت شده است. این مقوله ای 

مجزاست و در عین حال مالیات ستانی از اصناف توسط سازمان مالیاتی کشور متفاوت نیست.
معاون وزیر اقتصادی تصریح کرد: اتفاقا پزشکان جزو صنوفی هستند که بیشترین مالیات را نسبت 
به سایر رسته ها پرداخت می کنند و البته میزان مالیات پرداختی پزشکان در سال عدد بالایی نیست و 

به طور متوسط هر پزشک حدود ۳۰ میلیون تومان در سال مالیات پرداخت می کند.

اخبار کوتاه 

خط و نشان یک مسئول برای فعالیت معدن بوکسیت شاهوارمحمودزاده با اشاره به عقبگرد آب دریای دریاچه خزر؛

نماینده مردم در مجلس با انتقاد از عملکرد مســئولان وزارت 
امورخارجه در تقویت دیپلماسی محیط زیست، گفت: عقبگرد آب 
دریای مازندران در برخی از سال ها به حداکثر میزان خود رسید، 
امروز سدسازی روی ولگا در کنار گرمای بیش از اندازه زمین و 
تبخیر آب دریاچه خزر می تواند تهدیدی برای حیات این دریاچه 

شمالی کشور ما باشد.
جلال محمودزاده در گفت و گو با خانه ملت در مورد سدســازی روسیه روی 
رودخانه»ولــگا« و پس روی آب دریای مازندران، گفت: عقبگرد دریای خزر از 
دهه ۷۰ شــروع شده است و در برخی بخش ها شاهد ۱۰ متر مکعب و بخشی 
از قسمت ها حدود ۷۰ تا ۸۰ متر مکعب با کاهش حجم آبی این دریاچه مواجه 

هستیم که این موضوع یکی از دغدغه های کشورهای عضو مجمع خزر است.
نماینده مردم مهاباد در مجلس با تاکید به عقبگرد آب دریای خزر از سال ۲۰۰۸، 
افزود: عقبگرد آب در برخی از سال ها به حداکثر میزان خود رسید، امروز سدسازی 
روی ولگا در کنار گرمای بیش از اندازه زمین و تبخیر آب این دریاچه می تواند 

تهدیدی برای حیات این دریاچه شمالی کشور ما باشد.
این نماینده مردم در مجلس با تاکید به آب شدن یخ های قطب ی و افزایش 
حجم آب های آزاد، تصریح کرد: روسیه با سدسازی متعدد در مسیر دریای خزر 
منجر به ایجاد مسائل متعددی خواهد شد که این خشکسالی ها نه تنها بخشی 
از مشکلات زیادخواهی کشورهای همسایه در حوزه مسائل محیط زیستی است 
بلکه در مباحث دیگر همچون گردشــگری دریای مازندران هم نقش خواهد 

داشت.
بیکاری صیادان در سایه عقبگرد دریای خزر

محمودزاده با بیان اینکه عقبگرد دریای مازندران منجر به ضرر و زیان صیادان 
می شــود، اظهار داشت: به تبع همین خشکی لحظه ای دریای خزر، بسیاری از 
صیادان بیکار می شوند، در سرزمین خودمان خلیج های متعددی همچون خلیج 
گرگان، آشوراده و سایر خلیج ها دچار کم آبی شده اند، تالاب ها به مرور زمان ذخایر 
خود را از دست داده اند، برنامه های بلند مدتی از شیرین سازی آب گرفته تا انتقال 

آب این دریاچه به دریاچه ارومیه از برنامه های پیش بینی شده برای خزر بود که 
امروز با پس روی این آب تمام برنامه ها به تاخیر می افتد. 

پررنگ شدن دیپلماسی آب در خارج از مرزهای کشور
نماینده مردم در مجلس یازدهم با تاکید به پررنگ شدن دیپلماسی آب در خارج 
از مرزهای کشــور، گفت: زمانی که ترکیه بر روی ارس، دجله و فرات اقدام به 
سدسازی کرد وزارت امور خارجه ما عملکرد موثری نداشت، عدم رویکرد مناسب 
وزارت امور خارجه برای آب های ورودی کشور و همچنین عدم برخورد مسئولان 
با طالبان در مقابل باز پس گیری حقابه هیرمند منجر شد روسیه هم از فرصت 
سوء استفاده کند و اقدام به سدسازی روی رودخانه »ولگا« نماید، این سکوت 
مســئولان ما در مقابل تاراج منابع طبیعی باعث دست درازی سایر کشورها به 

منابع طبیعی دیگر شده است.
وی در ادامه اظهار داشت: عدم پیگیری منابع محیط زیستی کشورمان از طرف 
روسای جمهور دولت های مختلف از دولت یازدهم گرفته تا دوازدهم منجر شد 
امروز کشــوری همچون روســیه که  در برخی از مواقع همپای سیاست های 
کشورمان بود با سدســازی خود بر روی »ولگا« نشان دهد همچون ترکیه و 
افغانستان برای منافع خود حاضر به نادیده گرفتن حق سایر کشورها است و همین 
مسئله منجر خواهد شد این مشکلات دنباله دار دامن کشورهای عضو مجمع خزر 

را بگیرد، امیدواریم مسئولان امر این مسئله را پیگیری کنند.
عضو کمیسیون کشــاورزی، آب و منابع طبیعی در مجلس شورای اسلامی 
با انتقاد از ضعف دیپلماســی در بازپس گیری منابع آبی مشترک با کشورهای 
همسایه، اظهار کرد: گرد و غباری که امروز از جنوب برخاسته و به مرکز کشور 
رسیده است ناشی از خشکی دجله و فرات، هامون و تشنگی ارومیه است بی تردید 
تبعات گرانی را ناشی از ضعف دیپلماسی نظاره گر خواهیم بود که سلامتی مردم 

را تحت الشعاع قرار می دهد.
دولت مردان مسائل زیست محیطی را جدی نگرفته اند

نماینده مردم در مجلس یازدهم با اشاره به ضعف عملکرد دولت ها به ویژه وزارت 
امور خارجه در دیپلماسی خارجی، خاطرنشان کرد: این بی توجهی به مسائل محیط 
زیستی می تواند نشات گرفته از ملاحظات سیاسی باشد، این ملاحظات باید به 
واسطه نکات مثبت و منفی مد نظر قرار بگیرد تا از منابع محیط زیست که متعلق 
به نسل های آینده است چشم پوشی کنیم، در برخی از موارد هم دولتمردان مسائل 
زیست محیطی را جدی نگرفته اند و یا عکس العمل کافی نسبت به بی توجهی 

مسائل محیط زیست را ندارند.
محمودزاده در پایان به بی توجهی نسبت به مسائل فنی و تخصصی اشاره و 
اظهار داشت: بسیاری از مسائل فنی و تخصصی قربانی مسائل سیاسی شده است 
به گونه ای که کارشناسان هم جرات ورود به آنها را ندارند، چرا که مستقیما به 
آنها انَگ سیاسی می زنند و همه مسائل دست به دست هم داده تا شاهد رشد 

معضلات محیط زیستی باشیم که نشات گرفته از مسائل خارجی است.

نماینده مردم شاهرود در مجلس گفت: در ۳ سال گذشته، وزیر 
میراث و گردشگری وقت، ارتفاعات شاهوار را ثبت ملی کرده، 
بنابراین از زمانی که ثبت ملی شــد هر گونه تخریب در منطقه 
مذکور ممنوع شد، عاوه بر این پروانه معدن بوکسیت به پایان 
رسید و باطل شد. متاســفانه برخی از طریق رانت دست های 
چهره های خارج از اســتان و بعضاً هم در مرکز استان، تاش 
می کنند استخراج از معدن بوکسیت شاهوار را آغاز کنند و مجوز 

بگیرند.
بهره برداری از معدن بوکسیت ارتفاعات شاهوار از جمله مسائلی است که همواره 
به دلیل مسائل زیست محیطی مورد کنکاش فعالین معدن، مسئولین و حامیان 
محیط زیســت قرار دارد. نکته قابل توجه درباره بهره برداری معدن مذکور این 
اســت که در این زمینه مسئولین به صف حامیان محیط زیست و حفظ حیات 
مناطق اطراف معدن بوکسیت قرار گرفتند و بر این باور هستند که به دلیل اینکه 
بهره برداری از معدن بوکسیت بر روی ذخایر آبی منطقه شاهرود که در حال حاضر 
در رده مناطق کم آب کشور قرار دارد، تاثیر منفی می گذارد، از این رو هم صدا با 
مردم منطقه از فعالیت معدن بوکسیت جلوگیری می کنند، آنچه گفته شد موردی 
است که نماینده مردم شاهرود در مجلس شورای اسلامی نیز بر آن تاکید دارد و 
معتقد، به دلیل اینکه زمان بهره برداری از معدن بوکسیت ارتفاعات شاهوار به پایان 

رسیده، هر گونه فعالیت معدنی در معدن بوکسیت غیرقانونی محسوب می شود.
علــی اصغرخانی، نماینده مردم شــاهرود و میامــی در مجلس در گفتگو با 
گسترش نیوز درباره آخرین وضعیت معدن بوکسینگ واقع در ارتفاعات شاهوار 
گفت: در حال حاضر در شاهرود تقریبا ۲۵۰ لیتر در ثانیه در مرکز شهرستان و 
اطراف آن، با کمبود  آب مواجه هستیم. یکی از شهرهایی که تنش آب در مورد آن 
جدی است، شهرستان شاهرود است که از همه نظر مشکل جدی در این زمینه 
داریم البته نه تنها آب صنعتی و کشاورزی حتی در زمینه آب شرب هم مشکل 
داریم.او افزود: متاسفانه  در چند سال گذشته این اقدام را انجام دادند و مجوزی 
برای اخراج بوکسیت از ارتفاعات شاهوار صادر کردند. به این ترتیب که بوکسیت 
را از ارتفاعات شــاهوار استخراج می کردند و سپس برای استفاده آن به کارخانه 
آلمینیوم به جاجرم منتقل می کردند. در نتیجه این استخراج و نقل و انتقالات 

خسارات فراوانی به بلندترین قله شاهرود که همان شاهوار است، وارد شد.
خانی در ادامه تصریح کرد: در اکثر ماه های سال بر روی قله های شاهوار برف 
است  و آب ۲۵ حلقه چاه آب آشامیدنی شاهرود از طریق این قله تأمین می شود. 
علاوه بر این چاه های کشاورزی شاهرود که در منطقه دشت پشت بسطام واقع 
شده و زیر ساخت محسوب می شوند، نیز به دلیل استخراج بوکسیت از شاهوار در 
حال آسیب دیدن است. واقعیت امر این است که عمده چاه های کشاورزی و  آب 
شُرب شاهرود از طریق سلسله ارتفاعات شاهوار تأمین می شود. در ۳ سال گذشته، 
وزیر میراث و گردشگری وقت ارتفاعات شاهوار را ثبت ملی کرده، بنابراین از زمانی 

که ثبت  ملی شد هر گونه تخریب در منطقه مذکور ممنوع شد، علاوه بر این 
پروانه معدن بوکسیت به پایان رسید و باطل شد. متاسفانه برخی از طریق رانت 
دست های چهره های خارج از استان و بعضاً هم در مرکز استان، تلاش می کنند 

استخراج از معدن بوکسیت شاهوار را آغاز کنند و مجوز بگیرند.
خانی با اشاره به ابعاد اجتماعی بهره برداری از معدن بوکسیت شاهوار خاطرنشان 
کرد: در مورد معدن بوکسیت شاهوار بحث سیاسی مطرح نیست بلکه بحث صد 
در صد اجتماعی است و همه مردم شهرستان شاهرود یک صدا مدافع این قضیه 
هستند که معدن تعطیل بماند و تحت هیچ شرایطی به هیچ عنوان مجوز صادر 
نشــود، چرا که خط قرمز مردم شهرستان شاهرود است و تامین کننده اصلی 
منابع آب شُرب و کشاورزی شهرستان است. در حال حاضر با کمبود شدید آب 
شُرب در شهرستان شاهرود مواجه هستیم. اگر در ۳ سال گذشته بنده به عنوان 
خدمتگزار مردم شاهرود اجازه تخریب ارتفاعات شاهوار را می دادم امروز در مرکز 
شاهرود تأمین آب شُرب با مشکل جدی مواجه می شد. بنده می توانم به صراحت 
بگویم که اگر این اتفاق می افتاد شاید در روز حدود ۲ الی ۳ ساعت در لوله های 
آب شاهرود، آب وجود  داشت.عضو کمیسیون عمران مجلس خطاب به افرادی 
که به دنبال تخریب محیط زیست شاهرود هستند، یادآور شد: لذا تذکر و اخطار 
جدی به کسانی که ماجراجویی می کنند و افرادی که به دنبال رانت و بده بستان 
برای استخراج بوکسیت از شاهوار هستند، می دهم و می گویم اینجا خط قرمز 
مردم شاهرود است و تحت هیچ شرایطی نمی توانند بوکسیت استخراج کنند و از 
آنجایی که بحث اجتماعی و ملی است همه  مردم شهرستان شاهرود در کنار هم 
ایستادیم که از این منابع ملی حفاظت و حراست کنیم، نه این مردم شاهرود بلکه 

آیندگان هم که بعد از ما می آیند باید از این ثروت ملی حفاظت کنند.
گفتنی است پیش از این نیز خانی، روز یازدهم محرم ماه که بنابر رسم دیرینه 
شاهرود مراسم نخل گردانی در این روز انجام می شود، با حضور در جمع عزاداران 
حسینی از حضور خود در کنار مردم برای جلوگیری از شروع فعالیت مجدد معدن 
بوکسیت شاهوار خبر داد و به آنها اطمینان خاطر داد که تا وقتی در خدمت مردم 

است از حقوق آنها در این زمینه دفاع خواهد کرد.

خانی: استخراج از معدن بوکسیت ممنوع استسدسازی های روسیه روی رود ولگا حیات خزر را تهدید می کند

ضرورت توزیع کالاهای اساسی با قیمت مناسب به مردم

یارانه های فقر زدا در راه است!
 با آنکه رشد قیمت کالاهای اساســی در بازار، یارانه ۳۰۰ و 
۴۰۰هزار تومانی جبران افزایش قیمــت ها در پی حذف ارز 
ترجیحی را خنثی کرد، حال دولت وعده داده؛ برای بهبود معیشت 

یارانه غیر نقدی را افزایش می دهد.
افزایش رقم یارانه ها و پرداخت آن به صورت نقدی پس از حذف ارز ترجیحی 
۴۲۰۰ تومانی در مقابل رشد قیمت همه کالاها و خدمات در بازار نه تنها تاثیری 
بر بهبود معیشت مردم به جای نگذاشت بلکه گذران زندگی را برای ضعفا و کم 
درآمدها سخت تر از گذشته کرده است، آنطور که کارشناسان می گویند؛ این 
اقدام به دلیل ناکارآمدی مدیریتی و عدم برنامه ریزی درست دولت، باعث کاهش 
و بعضا حذف برخی اقلام ضروری سبد مصرفی مردم چون لبنیات، گوشت و ... 

شده و از طرفی زمینه رشد قیمت همه کالاها را نیز در بازار فراهم کرده است.
یارانه ای که به دلیل افزایش هزینه های زندگی دیگر دردی را دوا نمی کند 
و اگر از ابتدا به صورت کالا به مردم داده می شد تا حدودی می توانست از فرار 
برخی کالاهای ضروری مورد نیاز سبد مصرفی مردم ممانعت کند. چرا که اغلب 
مردم در دور جدید پرداخت یارانه ها آن را به خرید کالاهای اساسی اختصاص 
نمی دهند و به دلیل وجود مشــکلات فــراوان زندگی از آن به عنوان کمک 
هزینه های ضروری چون پرداخت اجاره بهاء یا اقساط و ... استفاده می کنند. 
البته دولت پس از گذشت ماهها پرداخت یارانه نقدی اکنون با راهکارهایی چون 
افزایش رقم آن در صدد است تا مردم به جای استفاده از یارانه های نقدی به 
خرید کالا روی آورند، اما طبق گزارش های موجود حتی با افزایش ۲۰ درصدی 
رقم یارانه ها به شرط خرید کالا، ولی مردم استقبال چندانی از این طرح نکرده 

چرا که از ابتدا روی یارانه های نقدی حساب باز کرده اند.
افزایش دوباره اعتبار یارانه نقدی به شرط خرید کالا

طبق گفته مسئولان دولتی توجه به افزایش مبلغ یارانه های غیر نقدی با هدف 
حمایت از معیشت خانوارها بخصوص دهک های پایین درآمدی و محروم جامعه 
است. مسئله بعدی این است که دولت می خواهد با این اقدام سبد غذایی مورد 
نیاز خانوارها را که در حال حاضر با ۴۸۰ هزار تومان در ماه تهیه می شود، برای 
سلامت آنها در اختیار شان قرار گیرد، البته این شرط را قرار داده است که اگر 

کســی به میزان ۸۰ درصد از یارانه ۴۰۰ هزار تومانی خود را به خرید ۱۱ قلم 
کالای اساسی تعریف شده اختصاص دهد، آنگاه ۲۰ درصد اعتبار مازاد یعنی 

۸۰ هزار تومان به یارانه های غیر نقدی آنها اضافه می شود.
این در حالی است که گویا برنامه دولت فعلا حمایت از سبد غذایی یارانه بگیران 
با استفاده آنها از کالابرگ است و این امکان وجود دارد در آینده از سبد سلامت 
مانند شوینده ها و موارد بهداشتی هم حمایت کند، رویکردی که مسئولان دولتی 
به دنبال آن هســتند تا رفتار مردم به جــای دریافت یارانه نقدی که به خرید 
کالاهای اساسی اختصاص نمی یابد به سمت مصرف کالاهای اساسی مورد 
نیاز ســبد مصرفی خانوار تغییر کند. با این وجود زیرساختهای این طرح را نیز 
آماده کرده به طوریکه هم اکنون ۷۰ هزار فروشگاه در کشور شامل ۱۱ هزار از 

فروشگاه های زنجیره ای به طرح کالابرگ الکترونیکی متصل شده اند.
یارانه های فقر زدا در راه است!

حال از آنجایی که فشــارهای اقتصادی در پی افزایش هزینه های زندگی 
خیلی از افراد جامعه بخصوص کم درآمدها را به زیر فقر برده است، وزیر کار در 
تازه ترین اظهارات خود گفته است: »بخشی از فقر مطلق با افزایش یارانه که در 
دستور کار دولت هست، کاهش می یابد«. سید صولت مرتضوی درباره برنامه 
دولت برای رفع فقر مطلق اعلام کرده اســت؛ برای رفع فقر مطلق بر اساس 

دستور رئیس جمهور جلسات متعددی برگزار شده و ما بررسی می کنیم چه تعداد 
فقیر مطلق داریم؛ البته بخشی از فقر مطلق با افزایش یارانه که در دستور کار 
دولت هست و اعلام می شود، کاهش می یابد. رویکردی که معلوم نیست اجرای 
آن چگونه باشد تا مردم بیش از این با فشارهای اقتصادی که در پی گرانی ها 
و رشد قیمت همه کالاها و خدمات بخصوص کالاهای اساسی سبد مصرفی 

خانوار با آن مواجه اند به تدریج خارج شوند.
البته کارشناسان معتقدند؛ دولت بایســتی اقدامات خود را در راستای بهبود 
معیشت مردم طوری اجرایی کند که آنها بتوانند برخی کالاها چون گوشت، مرغ، 
شویندها، لبنیات و ... را با قیمت مناسب تهیه کنند چرا که افزایش سرسام آور 
بهای این کالاها خیلی از افراد را در تهیه آن تا حدی ناتوان کرده است به طوری 
که اکنون قشر متوسط جامعه )حقوق بگیران و کارگران( در تنگنای معیشتی قرار 

دارند و با افزایش هزینه ها روز به روز فقیرتر می شوند.
کاهش درآمدهای واقعی مردم طی سالهای اخیر

علی قنبری، اقتصاددان در گفتگو با »بازار« درباره وضعیت معیشتی این روزهای 
مردم گفت: آمارهای رنگین و امیدوار کننده ای که توسط مسئولان چون کاهش 
نرخ تورم و بیکاری اعلام می شود با واقعیت ها سازگاری ندارد چرا که قیمت ها 
در بازار همچنان در حال افزایش است و کالاهایی چون مرغ، گوشت، لبنیات، 
لوازم خانگی، مصالح ساختمانی، کرایه خانه و ... از ابتدای سال به جای کاهش 
رشد عجیبی داشته اند، بنابراین اعلام کاهش نرخ تورم با آنچیزی که مردم در 
بازار احساس می کنند، هیچ سنخیتی با هم ندارد. به همین دلیل است که جامعه 

در مقابل کاهش نرخ تورم واکنش نشان می دهند و آن را قبول ندارد.
وی بــا بیان اینکه مردم زمانی از کاهش نرخ تورم مطمئن می شــوند که 
درآمدهای واقعی آنها افزایش و قیمت کالاها در بازار کاهش یابد، اظهارداشت: 
بر خلاف این موضوع اکنون نه تنها درآمدها نسبت به سنوات گذشته آب رفته 
اســت بلکه مردم شاهد افزایش روز افزون قیمت ها در بازار هستند، در چنین 
شرایطی اگر مسئولان اعلام کنند نرخ تورم کاهشی و مثلا به ۳۰ درصد رسیده 
است، مردم چنین آمارهایی را قبول نداشته زیرا حساب و کتاب دخل و خرج خود 
را به خوبی دارند و از وضعیت قیمت ها آگاهند. با این وجود آمار شاخص های 

اقتصادی باید بر مبنای علمی و منطقی ارایه شود.
یارانه هایی که سبد معیشتی مردم را تامین نکرد

این کارشناس اقتصادی در ادامه به شاخص فقر در جامعه اشاره کرد و افزود: کم 
ارزش شدن پول ملی طی چند سال اخیر و افزایش هزینه های زندگی به دنبال 
نبود مدیریت درست در تامین نیازهای اساسی مردم باعث شده است تا قشر کم 
درآمد و متوسط جامعه به زیر خط فقر بروند. نمونه آن مهاجرت خیلی از مردم در 
مناطق مناسب شهری به حاشیه شهرها و عدم رفاه نسبی اغلب خانوارها است 
به طوری که سفره خیلی ها دیگر نه تنها رنگ و لعابی ندارد بلکه هر روز کوتاه 
و کوتاه تر می شود. موضوعی که ناکارآمدی مدیریتی در پرداخت یارانه پس از 
حذف ارز ترجیحی به صورت نقدی از یک طرف و تاثیر این سیاست بر رشد 
قیمت ها در بازار فشار سنگینی را بر مردم وارد کرده است.قنبری با بیان اینکه 
خیلی ها با آزاد سازی قیمت ها دیگر توان خرید کالاهای اساسی را چون گذشته 
ندارند، گفت: پولی که در قالب یارانه از سوی دولت برای جبران هزینه آزاد سازی 
نرخ کالاهای اساسی به مردم داده می شود متاسفانه به ناچار صرف هزینه های 
ضروری دیگر نیازهای زندگی چون اجاره بهاء و...می شود، در چنین شرایطی 
قشــر کم درآمد جامعه دیگر توان تهیه کالاهای اساسی را به خوبی ندارند.در 
چنین شرایطی به نظر می رسد دولت باید با اقدامات کارشناسانه نسبت به تامین 
کالاهای اساسی خانوارها با قیمت مناسب وارد عمل شود چرا که اکنون بخش 
 قلیلی از یارانه بگیران یارانه های خود را به خرید کالاهای اساسی اختصاص

 می دهند و اگر رقم یارانه ها نیز افزایش یابد عمده مردم به دلیل حسابی که 
روی یارانه نقدی باز کرده اند باز هم به سمت خرید کالاهای اساسی)با استفاده از 
کالا برگ( نمی روند.بنا به این گزارش، وزیر کار در تازه ترین اظهارات خود اعلام 
کرده است: »بخشی از فقر مطلق با افزایش یارانه که در دستور کار دولت هست، 
کاهش می یابد«. رویکردی که مردم این روزها ترجیع می دهند یارانه نقدی را 
دریافت کنند، حتی اگر رقم آن به شرط خرید کالاهای اساسی افزایش یابد. در 
چنین شرایطی است که کارشناسان معتقدند؛ دولت باید اقدام به تامین کالاهای 
 اساســی خانوارها با قیمت مناسب کند زیرا بخش عمده یارانه بگیران حاضر

 نمی شوند یارانه نقدی خود را صرف خرید کالاهای اساسی کنند.


